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Neděle 1. adventní 
Mt21,1-11 
1.12.2024 

 
 
 

Pozdrav: 

Milost vám a pokoj od toho který byl, který jest a který přichází. 
 
  

Introit:  

Toto je den, který učinil Hospodin, jásejte a radujme se z něho. 
Prosím, Hospodine, pomoz! 

Prosím, Hospodine, dopřej zdaru!  
 
 
 

Píseň: 440 

 

Čtení: 2Sam16,5-14 
 

Píseň: 432,452 
 
 
 

Kázání: Mt21,1-11 

Ježíš vystupuje z Jericha k Olivové hoře. Není to snadný výstup. Převýšení je tisíc metrů. 
Ježíš s učedníky vidí Jeruzalém jako na dlani. Betfage – přeloženo ‚dům trápení‘ – je místem, 
kde se lidé připravují na vstoupení do svatého města, do Jeruzaléma. Dojde v Betfage 
k očištění, k proměně? Budou tito poutníci hodni vstoupit do prostoru svatosti chrámu?  

Ježíšovo chystání je poněkud zvláštní. Jako by se vůbec nejednalo o vstup do svatého 
města. Jako by nejvíce zaleželo na oslici a oslátku. Jako by Ježíš neměl nic jiného na práci, než 
shánět oslici. Něco je v tom jeho počínání nakřivo. Něco tu nehraje. Učedníci i on by se měli 
očišťovat, nikoli shánět se po dopravním prostředku. 

Až podezřelou pasivitu prokazují dva učedníci. Na nic se neptají a jdou vykonat, to, co 
se od nich očekává. Je obdivuhodné vykonávat to, co se možná zdá nesmyslné, ale „Pán je 
potřebuje.“ 

Ano, „Pán je potřebuje.“ K čemu Ježíš potřebuje oslici a oslátko, když celý život chodí 
pěšky? Jako by oslice a oslátko mělo být skryté znamení pro ty, kteří umí spojit vše, co se píše 
o návratu krále, o oslu, příchodu, o cestě, kterou musí ten, který usedne na osla, absolvovat. 
Umíme také tak spojovat znamení doby, znamení v Bibli, znamení v našem životě? Umíme 
propojovat, abychom mohli vstoupit do prostoru naplněném Duchem svatým, který otevírá 
naše oči?  
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Svědek víry Matouš danou hádanku pokazí. Prozradí těm, kdo to čtou, identitu Ježíše 
dřív, než usedne na zmíněné zvíře. Jako by svědek víry předpokládal, že toho vracejícího se 
krále z rodu Davidova nepoznáme. Jako by se bál, že přijíždějící král zůstane nepoznán. Jako 
by se bál, že neodhalíme identitu toho krále. No, napadá mě, jde odhalit skutečnou identitu 
Ježíše bez působení Ducha svatého? Rozpoznáme tajemství bezmocného, sedícího na oslu? 

A v tom je právě ta potíž. Ten, který usedá na osla, se vzdává konfrontace síly. Ten, 
který usedá na osla, je ponížený a boje neschopný. Záchrana usedajícího na osla je v tom, že 
nebude bojovat. Záchrana je v tom, že tento král-mesiáš nechce či nemůže bojovat! 

To, co se strhne potom, nás možná trochu zaskočí. Učedníci na hřbet oslice dají pláště, 
jako by šlo o krále. Ježíš usedá a vše, co se poté děje, je karikaturou mocných.  

Rozpoznali ti lidé, kteří odsekávali ratolesti stromů a stlali je na cestu, tajemství tohoto 
krále, nebo se baví politickou nadsázkou? Rozpoznáváme my v tom Ježíši z Nazaretu toho, jenž 
k nám přichází? Rozpoznáváme v tom bezmocném Ježíši, visícím na kříži, toho krále? Máme 
vůbec chuť na tohoto bezmocného krále volat hosanna – tedy pomoz již, pomoz přece! Vždyť 
on sám potřebuje pomoc ve své bezmoci! 

Zástupy a svědek víry Matouš rozpoznali v tom přicházejícím z Betfage, tedy z domu 
utrpení, toho, jenž je může vytrhnout z pomíjivosti jejich dnů. 

Veselí někde mezi Betfage, tedy domem utrpení, a Jeruzalémem, místem pokoje, 
nevyvolává trochu maškarní vzezření Ježíše, ale rozpoznání tajemství bezmoci, která se stává 
mocí. 

Hosanna Synu Davidovu! Požehnaný, který přichází ve jménu Hospodinově! Hosanna 
na výsostech! Už toto veselí nepropuká jenom mezi Betfage, domem utrpení, a Jeruzalémem, 
místem pokoje. Veselí a vítání probíhá též na výsostech. Událost přicházejícího krále má 
kosmický rozměr. Netýká se jenom učedníků, nás církevníků, ale všeho, co nás obklopuje. Tak 
jako při narození Ježíše zní ‚Gloria na výsostech‘, tak i nyní zní hosanna všude tam, kde lidé 
volají. 

Král David, který se vracel z vyhnanství, nepotrestal ty, kteří se proti němu postavili 
a vyhnali jej z království. Všem se stal tím pomazaným-mesiášem, který neoplácí zlé za zlé. 
Jeho Syn přišel, aby nás smířil, aby se stal jedním z nás, aby nám ukázal cestu pokoje a smíření. 

Je advent a my se snažíme uklidnit naše nepokojná srdce. Chtěli bychom se zbavit 
shonu, stresu, bolesti a všeho, co nás tíží. A tak jinou cestu nevidím a neznám než tu, kterou 
nám předali svědci víry.  

Hosanna, pomoz, Pane, pomoz, abychom vstoupili do skutečnosti tvé bezmoci. Dej, 
aby se nám stala mocí. Mocí předivnou, která nás bude chránit.  

Amen. 
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Večeře Páně 


